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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Obrony Narodowej

– podkomisji stałej do spraw społecznych w wojsku (nr 2)
13 lutego 2020 r.
Podkomisja stała do spraw społecznych w wojsku, obradująca pod przewodnic-
twem posła Zbigniewa Chmielowca (PiS), przewodniczącego podkomisji, zre-
alizowała następujący porządek dzienny: 

– uzupełnienie składu prezydium podkomisji,
– rozpatrzenie propozycji tematów do planu pracy podkomisji na 2020 r.

W posiedzeniu udział wzięła Emilia Kunikowska – asystentka przewodniczącego Komisji Obrony 
Narodowej. 

W posiedzeniu udział wziął Kamil Strzępek – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych 
Kancelarii Sejmu.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Dzień dobry państwu, witam serdecznie.
Otwieram drugie posiedzenie podkomisji stałej do spraw społecznych w wojsku.
Stwierdzam kworum.
Tematem dzisiejszego posiedzenia podkomisji jest rozpatrzenie propozycji tematów 

do planu pracy podkomisji na 2020 r. Jednocześnie chciałem prosić państwa o uzupeł-
nienie dzisiejszego porządku o jeszcze jeden punkt, dotyczący rozszerzenia prezydium 
podkomisji. Jeżeli nie usłyszę sprzeciwu, uznam, że uzupełniliśmy dzisiejszy porządek 
naszego posiedzenia o ten punkt. 
Nie słyszę.
W związku z tym, szanowni państwo, proszę pozwolić, że zaproponuję na wiceprze-

wodniczących  podkomisji  stałej  do spraw  społecznych w wojsku:  panią  poseł  Agatę 
Katarzynę Wojtyszek, panią poseł Monikę Pawłowską oraz pana posła Pawła Szramkę. 
Będziemy mieli przedstawicieli wszystkich klubów, żebyśmy mogli wspólnie pracować, 
sprawy społeczne w wojsku są bardzo ważne.
Mam pytanie: czy pani Agata wyraża zgodę?

Poseł Agata Katarzyna Wojtyszek (PiS):
Tak, wyrażam zgodę.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Pani Monika wyraża zgodę?

Poseł Monika Pawłowska (Lewica):
Tak, wyrażam zgodę.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Pan poseł Paweł wyraża zgodę?

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Mam nadzieję, że podołam temu wyzwaniu… wyrażam zgodę. 
Dziękuję.



4                    r.k.

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Podkomisji stałej do sPraw społecznych w wojsku (nr 2)

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Jeśli państwo pozwolą to zagłosujemy blokiem nad trzema kandydaturami. 
Kto z pań posłanek i panów posłów jest za powołaniem przedstawionych przeze mnie 

osób w skład prezydium stałej podkomisji do spraw społecznych w wojsku? (5) 
Dziękuję bardzo.
Teraz tak… ja bym chciał troje z państwa zaprosić tutaj, za stół prezydialny. Pan 

poseł Rozenek się nie obrazi, jako członek podkomisji zostanie sam, ale jesteśmy razem. 
Myślę, że pan się nie obrazi? 
Miejsca przy stole jest na cztery osoby.

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
Niech prezydium się ukonstytuuje.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Bardzo proszę panie i pana posła o zajęcie miejsc. 
W związku z powyższym dziękuję bardzo i gratuluję.
Szanowni państwo, przechodzimy do drugiego punktu obrad dzisiejszej podkomisji. 
W uzgodnieniu  z sekretariatem Komisji wysłaliśmy do państwa prośbę  o przesła-

nie drogą mailową propozycji ewentualnych posiedzeń i wizytacji, na dostawie których 
zostanie opracowany plan pracy naszej podkomisji.
Otrzymali państwo plan? Pan poseł Rozenek ma?

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
Już mam.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Otrzymali państwo, przygotowany na ewentualne uwagi, plan pracy podkomisji stałej 
do spraw społecznych w wojsku, który przygotował sekretariat Komisji Obrony Naro-
dowej.
Oczywiście, to jest plan jak najbardziej do dyskusji. Ja też jestem w tych sprawach 

debiutantem. Jak mówiłem wcześniej – sprawy społeczne w wojsku są bardzo ważne, 
dotyczą zarówno spraw bieżących, jak również tych, którzy w wojsku nie służą, wetera-
nów i wielu innych spraw. Pan poseł Szramka również ma doświadczenie – jeśli się nie 
mylę – zawodowe, jeżeli chodzi o Wojsko Polskie.
Czy są jakieś uwagi lub propozycje, w kwestii rozszerzenia planu?
Bardzo proszę, panie pośle.

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
W ogóle  bardzo  dobry  porządek,  ale  brakuje mi tu jednej  rzeczy  i chciałbym  prosić 
o ewentualne dodanie – żebyśmy poświęcili  jedno posiedzenie podkomisji na kwestie 
związane z zaopatrzeniem emerytalnym żołnierzy. To jest ważna sprawa. Ona dotyczy, 
oczywiście. żołnierzy, którzy już zakończyli służbę. 
Chciałbym jednak, żeby podkomisja mogła się spotkać z szefem Wojskowego Biura 

Emerytalnego, aby opowiedział o bieżącej  sytuacji,  jak  to wszystko wygląda. Wydaje 
mi się, że nie trzeba tego specjalnie uzasadniać, prawda?

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Rozumiem na kolejnym posiedzeniu Sejmu, jeśli nam się uda?
Chciałbym żebyśmy skonkretyzowali – mam nadzieje, że państwo nam pomogą – 

kogo na to spotkanie zaprosić? Na przyszłym posiedzeniu Sejmu, czyli pod koniec marca, 
zrobilibyśmy takie posiedzenie podkomisji, w tematyce jaką zaproponował pan poseł 
Rozenek. Być może do tego czasu pojawią się u państwa  lub  innych osób propozycje 
innych tematów na posiedzenia podkomisji. Program emerytur wojskowych, podobnie 
jak wszystkich innych, jest bardzo ważny. 
Dziękuję, panie pośle. 
Bardzo dobry pomysł, przyjmujemy. 
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Jesteśmy  w stanie  to posiedzenie  zorganizować  na kolejnym  posiedzeniu  Sejmu. 
Co prawda ono jest dwudniowe, ale myślę, że uda się znaleźć termin, kiedy nie będzie 
głosowań i nie będzie to z niczym kolidowało.
Pan poseł Szramka.

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Dziękuję, panie przewodniczący. 
Faktycznie, ciekawe tematy, również popieram wniosek pana posła Rozenka. Zasta-

nawiam się, czy nie warto byłoby go rozszerzyć albo dodać jeszcze jedną opcję w naszym 
planie – nie tylko emerytury byłych wojskowych, żołnierzy na emeryturze, ale również 
opieka nad weteranami i emerytami wojskowymi. 
To wszystko (także opieka nad rodzinami weteranów, którzy byli na misjach i zginęli 

lub zmarli później w skutek odniesionych ran) nie zawiera się w tematyce emerytur. Jest 
to temat bardzo istotny, po to, żebyśmy jak najbardziej zadbali o te osoby, żeby każdy 
żołnierz miał świadomość, że po przejściu na emeryturę, czy po tym jak wróci z misji, 
będzie otoczony należytą opieką.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Rzeczywiście, ciekawe uzupełnienie. Też mielibyśmy jakąś wiedzę na ten temat, mam 

nadzieję, dzisiaj – ewentualnie – taka wiedza pochodzi z mediów. Nie wiem tylko, jaką 
instytucję zaprosić, ale to już państwo będą wiedzieć, prawda?

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Dom Weterana i stowarzyszenia, które się tym zajmują.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Tylko musimy mieć  świadomość,  proszę  państwa,  że to jest  dwudniowe posiedzenie 
Sejmu, my dzisiaj nie wiemy… chodzi o jedną rzecz – posiedzenia podkomisji najpraw-
dopodobniej nie uda nam się zrobić dłuższego niż półtorej godziny. To i tak będzie dużo. 
Nie wiem więc, czy te dwa tematy naraz na jednym posiedzeniu, nie spowodują, że nie 
wyrobimy się w czasie?

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
Absolutnie ma pan  rację,  panie  przewodniczący.  Proponuję w takim  razie  podzielić 
to na dwa posiedzenia podkomisji. 
Do tego,  o czym mówił  tutaj  kolega wiceprzewodniczący,  dodałbym  jeszcze  jeden 

temat, który męczy mnie od dawna i troszeczkę być może wykracza poza tematykę pod-
komisji… niech państwo mi podpowiedzą, bo może mają większą wiedzę ode mnie. Jest 
jednak bardzo istotny. Otóż w misjach brali udział również cywile. Ci cywile nie są objęci 
programem pomocy dla weteranów. Niektórzy z nich cierpią na zespół stresu pourazo-
wego i tak dalej. 
To jest poważny problem, ale dotyczący bardzo wąskiej grupy osób, na przykład tłu-

maczy. Osób które nie były żołnierzami, ale były na misjach, brały też udział czasami 
w działaniach wojennych, przebywały w strefach zagrożenia. Po powrocie do kraju nie 
dostają żadnej pomocy ze strony Ministerstwa Obrony Narodowej. To nie jest niczyja 
zła wola a, po prostu, błąd w przepisach. Brakuje dla nich odpowiedniego uregulowania 
prawnego. 
Myślę, że to też można by włączyć do tej drugiej części, o której mówił pan wiceprzewod-

niczący. Wtedy byśmy porozmawiali zarówno o weteranach wojskowych, jak i cywilnych.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Nie ma problemu, tylko – czy nie będziemy wykraczali poza…

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
Dlatego właśnie zgłosiłem tą wątpliwość. 
Mamy tu ekspertów, może podpowiedzą. Ja, szczerze mówiąc, od dłuższego czasu 

się zastanawiam, z kim na ten temat należy rozmawiać. Jednak ci ludzie, cywile, byli 
na misjach wojskowych,  organizowanych  przez MON. Możemy  zapytać. Natomiast, 
jeżeli się dowiemy, że powinniśmy gdzie indziej…
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Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Nikt nam nie zabroni spróbować, natomiast chodzi o to, że – jeżeli oni przyjdą – żebyśmy 
nie rozbudzili u nich nadziei. Musimy próbować, ale damy radę. Ewentualnie po konsul-
tacji z MON, w kwietniu albo w maju byśmy to zrobili jako kolejny punkt. 
Na najbliższe półrocze mielibyśmy takie drażliwe punkty, dotyczące spraw społecz-

nych, wyczerpane. Można też wrzucić coś z bieżącego funkcjonowania. Tak, żebyśmy 
przynajmniej dwa, trzy razy w tym pierwszym półroczu się spotkali.
Proszę bardzo.

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Będziemy z panem posłem Rozenkiem się zaraz prześcigać na ilość tematów…
Zupełnie szczerze… też bardzo często dochodzę do wniosku, że szkoda,  iż zlikwi-

dowano „telefon zaufania” w wojsku. Często żołnierze nie mają do kogo się zwrócić. 
Na papierze  to wszystko  fajnie  wygląda  –  można  zwrócić  się  do przełożonego,  czy 
do wyższego przełożonego. Natomiast jak taki żołnierz jest niewygodny dla bezpośred-
niego przełożonego, to później wiąże się to z różnymi konsekwencjami, które można – 
w ramach regulaminów i przepisów – wobec takiego żołnierza zastosować, taka osoba 
pozostaje sama sobie. 
Nie ma chyba możliwość wpisania do żadnego z tych punktów… dyskusja na temat 

przywrócenia „telefonu zaufania”. Ja interpelowałem o to w poprzedniej kadencji, nato-
miast otrzymałem negatywną odpowiedź od ministra. Szczerze mówiąc, argumentacja 
do mnie nie trafiała. Może właśnie na tej podkomisji byłaby szansa, żeby to było lepiej 
omówione? 

Głos z sali:
Takie coś już istniało?

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Tak, był „telefon zaufania”.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Pan poseł ma doświadczenie zawodowe – nie wiem, czy wszyscy państwo wiedzą. Nie 
będę tutaj reklamował pana posła Szramki, niech sam powie.
Tutaj mam dobrą podpowiedź, bo w drugim punkcie wizytacji jest Centrum Weterana 

Działań Poza Granicami Państwa. Tak się zastanawiam, czy tego posiedzenia, które 
byśmy zrobili w maju, nie zrobić  tam? To jest gdzieś na Puławskiej, nie  jest daleko. 
Jakby  to było możliwe… tylko,  jak mówię, na dwudniowe posiedzenie Sejmu będzie 
nam się ciężko wstrzelić. Tak, że jak już, kochani, dojdzie do spotkania tej podkomisji, 
to prośba, żeby przynajmniej nas było czworo i było kworum, żebyśmy nie wyszli jak… 
Trudno, gdzie indziej się podpiszemy i tyle – albo usprawiedliwimy, przepraszam, uspra-
wiedliwimy.
Bardzo proszę, czy są jeszcze jakieś inne propozycje? Czy ewentualnie do przedys-

kutowania na kolejnym posiedzeniu Sejmu? Ja bym nie chciał,  jak będzie dwudniowe 
posiedzenie (nie pamiętam, czy środa-czwartek, czy czwartek-piątek), żebyśmy przyjeż-
dżali dzień wcześniej na posiedzenie podkomisji. Jest dużo czasu, zobaczymy. To by było 
najbezpieczniejsze. Ale słucham, żeby potem nie było pretensji…

Poseł Paweł Krutul (Lewica) – spoza składu podkomisji:
Pan Kamil wyśle maila i niech się ustosunkują…

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
…i będzie decyzja. Faktycznie, najlepiej dzień wcześniej, żeby to wyglądało. W drugiej 
połowie dnia, po 12.00. I wtedy to ma ręce i nogi. Jest szansa, że porozmawiamy godzinę, 
czy dwie bez stresu. 
Dziękuję.
Pani poseł?

Poseł Monika Pawłowska (Lewica):
Chciałabym żebyśmy poruszyli problem albo sytuację kobiet w naszej armii, to też jest bardzo 
ważne. Postaram się do pana Kamila przesłać jakieś szczegółowe punkty zagadnień na maila.
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Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Panowie widzą, jak to dobrze, że kobiety są w prezydium, zapomnielibyśmy o tym.

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
Podział jest idealny.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Może byśmy nie zapomnieli, ale mogłoby to teraz ujść naszej uwadze.

Poseł Agata Katarzyna Wojtyszek (PiS):
Jeśli chodzi o to Centrum Weterana Działań Poza Granicami Państwa, uwzględnijmy 
może też tę naszą wizytę tam z Dniem Weterana. Ten dzień jest obchodzony 29 maja 
– Dzień Weterana Działań poza Granicami Państwa. Może gdzieś w okolicy tego dnia 
dobrze by było to zrobić? 
Ja dwa lata temu, jako wojewoda, organizowałam to święto w Kielcach i wiem, jak 

ono jest ważne dla weteranów. Nie pamiętam, gdzie było w ubiegłym roku, ale myślę, 
że to jest istotne.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Czyli w takim razie to spotkanie w Domu Weterana i ten pierwszy punkt byśmy reali-
zowali w maju, tak?

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
A punkt, o którym ja mówiłem, czyli Wojskowe Biuro Emerytalne i kwestia zaopatrze-
nia emerytalnego żołnierzy, możemy zrobić wcześniej. Tu, po prostu, trzeba zaprosić 
właściwe osoby.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Dobrze, czyli to robimy na posiedzeniu marcowym.

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
Tak jest, możemy na najbliższym?

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
A Dom Weterana robimy w maju? I to jest bardzo dobry termin, bo chyba 26, czy 27 maja 
mamy posiedzenie Sejmu. W sam raz by się to komponowało.

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
27-28.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
27-28, chyba.

Poseł Andrzej Rozenek (Lewica):
29 to jest piątek.

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Nie wiem, czy nie będzie za dużo wydarzeń, może być ciasno.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
To przyjedziemy we wtorek, dzień wcześniej. Zrobimy trzy dni wcześniej i już.

Poseł Paweł Szramka (PSL-Kukiz15):
Same dobre pomysły.

Poseł Monika Pawłowska (Lewica):
Nowość.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
To byśmy zrobili 26 maja.
Bardzo proszę.

Poseł Agata Katarzyna Wojtyszek (PiS):
Jeśli chodzi o zakres funkcjonowania szkolnictwa wojskowego – mamy też tutaj wizytę 
w WOT. 
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Ja, ze swoim kuratorem oświaty w Kielcach, mamy taki pomysł, który jako podkomi-
sja moglibyśmy dalej realizować. Do klas mundurowych (licealnych i technikum) wpro-
wadzilibyśmy zapasy w szkole i znaleźli na to jakieś środki finansowe. Ja już zwróciłam 
się do WOT o to, by sprawdzić,  czy  są takie możliwości. Chciałam  to zrobić na razie 
w moim województwie – świętokrzyskim. Możemy ewentualnie też pomyśleć szerzej. 
To generalnie jest bardzo istotne, aby już w tych klasach przygotować młodzież do tych 
trudnych egzaminów do szkół oficerskich lub wejścia do struktur Wojsk Obrony Tery-
torialnej. 
Zorganizowaliśmy takie spotkania z Andrzejem Supronem, który jest za takim pomy-

słem. Może o tym też moglibyśmy porozmawiać?

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Pomysł też bardzo ciekawy, tylko kasa…
Oczywiście, tutaj niczego absolutnie nie odrzucamy. Dyskutujemy i każdy pomysł 

jest do omówienia… to już by było na pewno po maju – albo w czerwcu, albo dopiero 
na posiedzeniu lipcowym.

Poseł Agata Katarzyna Wojtyszek (PiS):
Tak, tak, zdecydowanie.

Przewodniczący poseł Zbigniew Chmielowiec (PiS):
Bo już  jakbyśmy mieli  punkt  na marzec  i na maj. W kwietniu  po świętach  nikt  nie 
będzie chciał przyjeżdżać dzień wcześniej, zawsze te posiedzenia dwudniowe po świętach 
są takie… nie bądźmy nadgorliwi.
Czy są jeszcze jakieś inne propozycje?
Jeżeli nie ma więcej pytań… bardzo dziękuję państwu i do zobaczenia na przyszłym 

posiedzeniu w marcu. 
Dziękuję bardzo.


